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De Stichting Histoarysk Wurkferbân Gaasterlân, emailadres: stichtinghwg@gmail.com, 
stelt zich tot doel de geschiedenis van Gaasterland te bestuderen en de kennis daarover 
te verspreiden en te bevorderen. Onder Gaasterland wordt verstaan de geografische 
streek van Reade Klif tot en met Spannenburg en van de Wâlde tot en met Tacozijl.
Veel informatie kunt u vinden op ons internetadres: www.geschiedenisgaasterland.nl

Donateurs van het Histoarysk Wurkferbân Gaasterlân ontvangen het tijdschrift gratis.
U wordt donateur door € 15,- per jaar over te maken op rekeningnummer NL84 RABO 
01540.26.395 t.n.v. Stichting Histoarysk Wurkferbân Gaasterlân te Balk. Vergeet niet 
daarbij uw adresgegevens te vermelden!
Wilt u ook iets in dit tijdschrift publiceren over de geschiedenis van Gaasterland? Neem dan 
contact op met de redactie. 

 
Secretariaat Histoarysk Wurkferbân Gaasterlân: Sietske Dijkstra, 
Meerweg 8, 8561AT Balk, tel. 0514 - 602299, 
email: stichtinghwg@gmail.com

Het Histoarysk Wurkferbân Gaasterlân heeft een verjaarskalender 
uitgegeven. Deze eeuwigdurende kalender bevat fraaie oude afbeeldingen 
van alle Gaasterlandse dorpen en van Sleat. De ansichten zijn afkomstig 
uit de verzameling van Herman Mous.
Iedereen die donateur is of wordt van het Histoarysk Wurkferbân 
Gaasterlân krijgt de kalender gratis. Hij is ook los te koop voor € 8,00 
bij het secretariaat van het HWG.

Foto voorpagina: Millitaire cantine van de Belgen in Bakhuizen in WO I

Voorwoord

Als voorzitter mag ik weer dit mooie tijdschrift bij u inleiden. En ik ben weer dankbaar 
voor al het werk dat schrijvers, vormgeefster en eindredactrice hiervoor geleverd hebben. 
Het is altijd een “tour de force” om voldoende en juiste verhalen aan te leveren binnen de 
marge van 28 pagina’s. Maar zonder de bezorgers van ons tijdschrift komt het tijdschrift 
niet bij u en daarom ook zij hartelijk dank voor de inzet “Waar het hart vol van is, stroomt 
de mond van over” is een waar gezegde en voor mij en andere vrijwilligers betreft dit 
momenteel de samenstelling en inrichting van onze expositie in de Bibliotheek van Balk 
over Gaasterlanders in Nederlands-Indië, Indonesië, Korea en Nieuw-Guinea gedurende 
de periode 1942-1962. We hebben getracht – ondanks de beperkte ruimte – een indruk te 
geven van zoveel mogelijk Gaasterlandse personen en hun omstandigheden destijds in 
bovengenoemde gebieden.  
► Van 7 december 1941 tot 15 augustus 1945 was in Nederlands-Indië de strijd tegen de 
Japanse overheersing. Bijna 165 jongemannen uit Gaasterlân-Sleat dienden daar als militair. 
► 20 personen met een relatie tot Gaasterlân-Sleat werden gedood.
► Van 17 augustus 1945 tot 27 december 1949 voerde Nederland strijd tegen de 
uitgeroepen Indonesische onafhankelijkheid. Nederlands-Indië werd nu Republiek 
Indonesië. Jan Schotanus en Sanne Wind sneuvelden. 
► Op 25 juni 1950 vielen Noord-Koreaanse troepen Zuid-Korea binnen. De Verenigde Naties 
besloten dezelfde dag Zuid-Korea te steunen in de strijd tegen Noord-Korea. Dit duurde tot 
27 juli 1953 toen tot een “staakt-het-vuren” werd besloten. Voor zover bekend hebben twee 
inwoners uit Gaasterlân-Sleat meegevochten in het leger van de Verenigde Naties.
► Republiek Indonesië wilde op 27 december 1949 Nieuw-Guinea ook inlijven, maar 
Nederland ging daarmee niet akkoord. Op 15 augustus 1962 werd bij de Veiligheidsraad 
in New York wel een akkoord gesloten. Premier De Quay verscheen in een rechtstreekse 
uitzending op de televisie om de Papoea’s alle goeds voor de toekomst te wensen. Van 7 
inwoners uit Gaasterlân-Sleat is bekend dat zij in Nieuw-Guinea hebben gediend. 
Van ruim 125 militairen in 1945-1949 hebben we inmiddels een foto gekregen en we 
proberen nog zoveel mogelijk binnen te krijgen voor een latere publicatie. Diverse 
personen hebben hun eigendommen aan het HWG uitgeleend voor deze expositie zoals 
uniformen, krissen, schilderijtjes, boeken en foto’s. Heel veel dank daarvoor! 
Laat de kans niet voorbijgaan om de tentoonstelling te bezoeken voor 1 september. Sta niet 
alleen even stil bij de slachtoffers en militairen maar ook bij hun achterblijvers. Zij hebben 
al die tijd in onzekerheid moeten leven zonder al die moderne communicatiemogelijkheden 
die er nu zijn. Er zijn tot nu toe een aantal niet-opgeloste vragen uit deze periode waarvoor 
via onze website of facebook aandacht wordt gevraagd. En zoals reeds genoemd, wordt 
uw medewerking gevraagd voor het aanleveren van een pasfoto van de ontbrekende 
Gaasterlân-Sleattemer militair. Zie de volgende pagina.   
Ik ben ervan overtuigd dat alle artikelen bij u in de smaak zullen vallen. Ik wens al onze 
donateurs veel vrede, alle vrijheid en veel geluk.

Voorzitter Jan Geert Vogelzang 
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WIE KAN ONS HELPEN?!

Van deze personen in Ned-Indië 1942-1945 is nog geen  foto

    Jaar Woonplaats  Overleden
Sietze Arends   1873 Ruigahuizen  21-09-1943
Rein Beerend Folmer  1885 Bakhuizen  27-01-1945
Tjalling Huizing   1905 Sloten   26-02-1942
Zwaantje de Jong   1888 Hemelum  02-08-1945
Jeanne L.A. Witteveen-Tjebbes 1901 Oudemirdum  31-05-1945
Sjoerd Herman van der Veen 1903 Balk   15-11-1944
Pieter Kornelis Walda  1892 Balk   22-12-1944
Roelof Hendrik Walda  1922 Balk   15-01-1943

Geen foto van militairen naar Indië 1945-1949. Woonplaats rond 1948  

HENDRIK RUITER    1926 BAKHUIZEN
YEB PAULUS ANDELA    1925 BALK
HARM GERDING    1924 BALK
JAN GERDING     1925 BALK
HIELKE HIELKEMA    1925 BALK
HENDRIK KOOPMANS    1924 BALK
PHILIPPUS HARTOG NOORDWAL  1925 BALK
JOSEPH CHRISTIAAN VAN OTTERDIJK  1927 BALK
JOHANNES SONSMA    1923 BALK
MARTINUS TIJSMA    1926 BALK
JOHANNES BREEUWSMA   1927 ELAHUIZEN
ANNE BREMER     1926 HARICH
AGE VAN DER GOOT    1928 HARICH
TRIJNUS VERF     1922 HARICH
JACOB BETSEMA    1927 NIJEMIRDUM
WILLEM VAN SOLKEMA   1925 NIJEMIRDUM
TJALLING VAN DER ZEE   1924 NIJEMIRDUM
SIERD DE BOER     1924 OUDEGA
GERBEN BRANDSMA    1926 OUDEGA
GERRIT VAN DER WAL    1927 OUDEGA
GERBEN BOERSMA    1926 OUDEMIRDUM
RUURD BOOMSMA    1925 OUDEMIRDUM
HENDRIK L. BOVENKERK   1925 OUDEMIRDUM
SAKE DE JONG     1924 OUDEMIRDUM
WILLEM DE JONG    1922 OUDEMIRDUM

ENGBERTUS VAN MAREN   1927 OUDEMIRDUM
OOIJER POSTMA    1927 OUDEMIRDUM
SIETZE POSTMA    1925 OUDEMIRDUM
FEIKE STEGENGA    1925 OUDEMIRDUM
TJERK SPRIENSMA    1926 OUDEMIRDUM
OENZE STOKER     1925 OUDEMIRDUM
POPKE VAN DER ZEE    1925 OUDEMIRDUM
JACOB DE GRAAF    1925 RUIGAHUIZEN
MATHIJS KRAMER    1925 RUIGAHUIZEN
DOUWE DE WINTER    1927 RUIGAHUIZEN
DOUWE ALBADA    1928 SLOTEN
LAMBERTUS (BERTUS) ANDELA  1924 SLOTEN
KEES SCHOTANUS     SLOTEN
CORNELIS VAN DER WERF   1928 SLOTEN
AGE FEENSTRA     1926 WIJCKEL
WIEBE FEENSTRA    1923 WIJCKEL
WIEGER SMITS     1928  WIJCKEL 
HENDRIK STRAMPEL    1925 WIJCKEL
JACOB SEMPLONIUS    1927 WIJCKEL
DURK DE VRIES    1924 WIJCKEL
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0p de morgen van zondag 28 november 1926 kozen in Nijemirdum 111 kerkgangers 
ervoor om niet naar het Gereformeerde kerkgebouw te gaan, maar naar de niet 
meer in gebruik zijnde openbare lagere school en bij de middagdienst waren dat 
er nog meer. 

Achter deze zin schuilt een stukje Nederlandse kerkgeschiedenis, waarbij Amsterdam 
en Nijemirdum met elkaar verbonden waren.
Jan Geert Vogelzang heeft een uitvoerig en nauwkeurig onderzoek gedaan naar het 
gebeuren in Nijemirdum en heeft de geschiedenis geplaatst in de ontwikkelingen 
in de Gereformeerde kerken in het begin van de 20ste eeuw. Er ontstond een nieuw 
kerkgenootschap met de naam: 

De Gereformeerde kerk in Hersteld Verband. 
Het onderzoek van Jan Geert Vogelzang is de bron voor dit artikel waarin ik probeer 
een antwoord te geven op de vraag: Waarom en waardoor voltrok zich in 1926 een 
kerkscheuring juist in de dorpsgemeenschap van Nijemirdum? 
Als eerste oorzaak moet de komst van ds. Simon Petrus Vermeer (1893-1978) genoemd 
worden. Hij kwam in 1923 vanuit Haarlem naar Nijemirdum. Uit de beschrijvingen kan 
worden opgemaakt dat ds. Vermeer een man was met een scherpe geest, die tegelijk 
ook een bijzondere herder en leraar was. Hij was geliefd in meerdere opzichten en de 
gemeente groeide tijdens zijn aanwezigheid. Dat hij een scherpe en vrije geest had en 
voor zijn standpunten en overtuigingen uit durfde komen, werd duidelijk uit artikelen 
van zijn hand, die verschenen in een landelijk dagblad. 
Ds. Vermeer raakte als kritische gereformeerde theoloog in een conflict verzeild in de 
Gereformeerde kerk. Hij kon zijn inzichten en overtuigingen goed verwoorden en als het 
nodig was die ook verdedigen tegenover de kerkelijk bestuurders in de Gereformeerde 
Synode. 
Belangrijk is het ook te weten dat er in de Kerkenraad van de Gereformeerde kerk in 
Nijemirdum 2 leden waren, een ouderling en een diaken, die bijzonder door hem werden 
aangesproken en die hem ondersteunden in de latere ontwikkelingen.  
Het conflict waar ds. Vermeer in geraakte ging over de wijze waarop de Bijbel kan 
worden gelezen en verstaan (lees: begrepen). Binnen de Gereformeerde kerk werd 
door prof. Petrus Geelkerken voorzichtig getornd aan de in de Gereformeerde kerken 
algemeen aanvaarde overtuiging dat de Bijbeltekst letterlijk moet worden genomen 
en verstaan. Prof. Geelkerken was zelf niet bijzonder kritisch, maar vroeg binnen de 
Gereformeerde kerk ruimte voor minder letterlijk opvatten van de Bijbeltekst. De 
voorzichtige poging van prof. Geelkerken werd door de acties van een gereformeerde 
ouderling tot een conflict in Gereformeerde Synode.
Ds. Vermeer koos de zijde van prof. Geelkerken in zijn strijd met de kerkelijke 
bestuurders. Zowel voor prof. Geelkerken als ds. Vermeer leidde dit tot een schorsing 
door de Gereformeerde Synode. Het paste bij het karakter van ds. Vermeer dat hij zich 
daar niet bij neerlegde en hij onttrok zich aan Gereformeerde kerk in Nijemirdum, samen 

met een ouderling en een diaken. Binnen de Gereformeerde gemeenschap in Nijemirdum 
wist dit 3-tal zich gesteund door een flink aantal gemeenteleden. In de Gereformeerde 
kerken in Amsterdam en Santpoort deden zich gelijksoortige ontwikkelingen voor. In de 
onderlinge contacten in den lande werd gekozen voor het stichten van een nieuwe kerk 
die op 1 augustus 1926 een feit werd met het bekend maken van de naam: Gereformeerde 
kerk in Hersteld Verband.  Amsterdam, Santpoort en Nijemirdum vormden in het begin 
de kernen van de nieuwe kerk.
Zo kon het gebeuren dat op zondag 28 november 1926 111 gereformeerden voor een 
kerkdienst naar de voormalige Openbare school gingen waar ds. Simon Petrus Vermeer 
voorging.

 

20 jaar een Gereformeerde kerk in Hersteld verband in Nijemirdum.
Voor het houden van de kerkdiensten van de Gereformeerde Kerk in Hersteld Verband 
in Nijemirdum werd de leegstaande, voormalige openbare school gekocht van de 
burgerlijke gemeente. Met eenvoudige middelen werd het gebouw aangepast voor dit 
doel. De inzet van de leden van de nieuwe kerk was groot. Op 5 maart 1930 werd het 
nieuwe kerkgebouw officieel in gebruik genomen in aanwezigheid van Dr. Geelkerken.
Een conflict in een gemeenschap heeft altijd nare gevolgen en leidt tot tegenstellingen 
en ruzie, zelfs binnen gezinnen en families. De schaduwkant van het ontstaan van de 
Gereformeerde kerk in Hersteld Verband was er dus zeker. Er ontstonden ruzies en 
mensen verwijderden van elkaar, er kwamen scheuren in de kleine dorpsgemeenschap. 
Onverstandige beslissingen verergerden de tegenstellingen. Hoewel ds. Vermeer zich aan 
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de Gereformeerde kerk had onttrokken weigerde hij de pastorie te verlaten. Er werden 
processen over gevoerd. Er klonken zelfs dreigementen dat op kosten van de nieuwe 
kerk een nieuwe Gereformeerde pastorie zou worden gebouwd. Ook eigenden de leden 
van de nieuwe gemeente zich de archieven en het zilveren Avondmaal servies en de kas 
van de Zendingscommissie toe. Binnen het bestuur van de Christelijke Lagere School 
was vastgelegd dat er in dat bestuur 2 leden uit de Hervormde Gemeente en 4 leden uit de 
Gereformeerde kerk zitting zouden hebben. Toen bleek dat er 3 leden, die eerder uit de 
Gereformeerde kerk kwamen, zich hadden aangesloten bij de nieuwe Kerk, ontstonden 
daarover ook spanningen. In de Gereformeerde kerk in Nijemirdum was inmiddels ds. 
Zwart de voorganger geworden. Hij roerde zich nogal binnen de schoolproblemen. 
Door de buitenstaanders werden de tegenstellingen in Nijemirdum aangeduid als “de 
striid fan de swarten tsjin de gielen” (De medestanders van ds. Zwart tegenover die van 
Prof. Geelkerken). Ds. Zwart stimuleerde ouders om hun kinderen van school te nemen 
en ze naar de Christelijke school in Sondel te sturen. De benoeming van de onderwijzer 
Inne de Jong, die sympathie had voor de standpunten van de Gereformeerde kerk in 
Hersteld Verband verergerde de spanningen rond de school ook. Maar de tijd en de 
omstandigheden losten een aantal zaken op. Met het vertrek van ds. Vermeer op 28 juni 
1929 kwam de Gereformeerde pastorie vrij en een rechterlijke uitspraak bepaalde dat 
alle bezittingen en documenten die eerder aan de Gereformeerde Kerk toebehoorden 
terug moesten worden gegeven. Met het vertrek van de onderwijzer Inne de Jong in 
1931 en van ds. Zwart in 1933 verminderden de spanningen in de dorpsgemeenschap en 
er werd een oplossing gevonden voor het bestuur van de Christelijke school. 
Landelijk groeide de Gereformeerde kerk in Hersteld Verband maar in beperkte mate uit 
tot 7000 leden. Het kerkelijk leven binnen de kerk kenmerkte zich door de grote waarde 
die werd gehecht aan de ontwikkeling en vernieuwing van geloofsstandpunten en het 
kerkelijk leven. Naast dr. Geelkerken speelde de kritische en maatschappelijk betrokken 
predikant ds. Jan Buskes een belangrijke rol, Hij was met regelmaat gastvoorganger in 
Nijemirdum. De Gereformeerde kerk in Hersteld Verband ontwikkelde zich in de loop 
der jaren van verzetsgroep naar kerkelijke vernieuwings- en ontwikkelingsbeweging. 
Ook in Nijemirdum waren deze invloeden merkbaar. Het grote probleem was echter 
de middelen te vinden om deze vaak kleine kerken in stand te houden. Dat lukte zowel 
landelijk als plaatselijk echter niet, ondanks de grote offervaardigheid van de betrokken 
leden. 
Het paste bij de gedachten over kerkelijke vernieuwing dat er door o.a. Prof Geelkerken 
en ds. Buskes gezocht werd naar mogelijkheden om het gedachtengoed van de 
Gereformeerde kerk in Hersteld Verband te laten voortbestaan in een groter kerkverband. 
Er werden gesprekken aangegaan met de Nederlandse Hervormde Kerk. In de gesprekken 
konden gaandeweg problemen uit de weg worden geruimd en mogelijkheden worden 
ontwikkeld. Dit proces had tot gevolg dat er op 15 mei 1946 een Akte tot Hereniging werd 
getekend, waarin het samengaan van de beide kerken werd verwoord. Kerkenraadsleden 
uit Nijemirdum waren bij de ondertekening aanwezig. Tussen de Nederlands Hervormde 
Gemeente Oudemirdum c.a. en de Gereformeerde kerk in Hersteld Verband waren ook 

gesprekken gevoerd en goede contacten ontstaan en gegroeid. Dit proces leidde ertoe 
dat ook hier tot het samengaan van beide kerkelijke gemeenschappen werd besloten. Op 
15 mei 1946 werd een nieuwe kerkenraad benoemd voor Oudemirdum, Nijemirdum 
en Sondel met als voorzitter ds. Albert de Kleine. Hiermee kwam een einde aan 20 jaar 
Gereformeerde Kerk in Hersteld Verband in Nijemirdum. Op de vraag gesteld aan een 
aantal Nijemirdumers of in 2021 binnen de geloofsgemeenschap die nu deel uitmaakt 
van de Protestantse Gemeente Oudemirdum/Nijemirdum/Sondel nog de invloeden van 
20 jaar Gereformeerde Kerk in Hersteld Verband merkbaar zijn, werd geantwoord dat 
dit moeilijk aan te geven is. Binnen de dorpsgemeenschap is wel een sfeer van openstaan 
voor vernieuwing en ontwikkeling. Het vraagt een uitvoeriger studie om na te gaan of de 
geest van ds. Vermeer blijvend in de geloofsgemeenschap is ingedaald.

Johan Heegsma

De openbare lagere school, waar de diensten van de Geref. Kerk in HV gehouden 
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Belgische kunstwerken

Over het verblijf van Belgische soldaten in Gaasterland in de Eerste Wereldoorlog 
is al heel wat geschreven. Je zou denken dat we nu alle informatie wel boven water 
hebben, maar niets is minder waar. Regelmatig worden weer nieuwe feiten ontdekt 
of wordt een ontbrekend stukje van een puzzel gevonden. De ene vondst geeft weer 
aanleiding voor een onderzoek naar een andere.
  
Op Open Monumentendag 2021 werd in Bakhuizen 
een expositie gehouden over de blootgelegde 
wandschilderingen uit de Eerste Wereldoorlog in 
de voormalige Damstrashop aan de Havenstraat 
4, gemaakt door Belgische soldaten. In het vorige 
nummer van ‘fan Klif en Gaast’ is hierover een 
artikel verschenen. Bij de voorbereiding van deze 
dag werden enkele leden van de werkgroep ‘Om It 
Heech hinne’, aangesproken door Theo de Boer van 
De Boer Tuinartikelen aan de Havenstraat 35. “Ik 
heb nog een schilderij thuis waarvan ze zeggen dat 
dit gemaakt is door een Belgische soldaat” zei hij: 
“Hebben jullie daar belangstelling voor?” Natuurlijk 
hadden wij belangstelling. Kijken kan nooit kwaad. 
De Boer ging naar huis en kwam even later terug met een olieverf- schilderij in een lijst. 
Op het schilderij was duidelijk het laatste stuk van de Bakhúster Feart herkenbaar, met wat 
nu de Feartswâl heet. Op de achtergrond enkele huizen langs de Havenstraat, waaronder 
de voorganger van het huis waar De Boer nu zijn winkel heeft. Dit laatste was dan ook 
de reden waarom hij het schilderij had gekocht. In de vaart op het schilderij lagen vier 
tjalkjes en een zeetjalk met witte opbouw. Op de opbouw van de tjalk stond het woord 
GAASTERLAND. Het was deze zeetjalk die ons hart sneller deed kloppen. Wij kenden 
de tjalk van een foto die Kees Bangma al eens aan Historisch Wurkferbân Gaasterlân had 
geleverd ten behoeve van een expositie over het interneringsdepot Gaasterland. Hij had 
deze foto aangetroffen in het Nationaal Militair Museum in Soesterberg in een manuscript 

over de geschiedenis van de 
internering door kolonel Oosterman. 
Die foto is genomen vanuit de 
tegenovergestelde richting dan het 
beeld op het schilderij. Op de zijkant 
van de tjalk staat in grote letters 
“MILLITAIRE CANTINE” (jawel 
met dubbel LL) Ook zijn op de foto, 
net als op het schilderij, een aantal 
masten van tjalkjes te zien. Op de 

achtergrond staat de ‘Soalmolen’ in de Hemelumer polder die in 1951 is afgebroken.  Op 
de Feartswâl staan een aantal bolderkarren, zo te zien geladen met turf. Dat deze militaire 
kantine op het schilderij staat afgebeeld, plaatst het schilderij in de tijd dat de Belgische 
militairen in Bakhuizen verbleven. Hoe de varende kantine in Bakhuizen is gekomen, 
heeft Bangma ook uitgezocht. Hij schrijft:
Eind oktober 1914 zijn er ruim 2200 Belgische militairen in Gaasterland geïnterneerd. 
Om die goed in de hand te kunnen houden is Gaasterland door het bewakingscommando 
ingedeeld in vijf kantonnementen. In het kantonnement Bakhuizen bevinden zich ongeveer 
zeshonderd Belgen. Daarvan verblijven er in de oude Katholieke kerk ongeveer 143 
man. Het interieur is al uit het kerkgebouw gesloopt. Tegen de wanden zijn britsen 
getimmerd waarop de mannen slapen. Een tegenover de kerk gelegen huis is in gebruik 
als wachtlokaal voor de bewakers. Naast het wachtlokaal bevindt zich onder een afdak 
de keuken. Om de keuken te bereiken moet je tot aan de enkels door de drek waden, zo 
signaleert een verslaggever van het Nieuwsblad van Friesland.  Bij 52 particulieren in 
Bakhuizen en omgeving zijn ook nog eens ongeveer 450 Belgen ondergebracht, in aantal 
variërend van 1 tot 24 man. 
Ieder kantonnement heeft een eigen kantine-voorziening. Ze verschillen onderling in 
beheer en werking. In Bakhuizen is de kantine eerst in een schoollokaal in het dorp, 
daarna in een woning naast de kerk. Het leidt tot veel klachten van omwonenden. Daarom 
krijgt R.J. de Haan, een voormalig onderofficier uit Leeuwarden, toestemming om een 
kantine te gaan exploiteren in een door hem gehuurd schip. 
Het is een tjalk van 70 ton met daarop een drijvend café, dat in de zomer 1914 is gebruikt 
in de Prinsenhof bij Eernewoude. Die onderneming is mislukt, wellicht door het uitbreken 
van de oorlog eind juli 1914. Het valt niet mee om de schuit in Bakhuizen te krijgen. 
Wanneer het schip op weg is naar de nieuwe ligplaats in de Bakhúster Feart, ‘strandt’ het 
voor de te smalle brug in de weg tussen Warns en Hemelum. Depotcommandant Teding 
van Berkhout geeft opdracht de brug (die toen nog van hout was) deels te slopen, want 
een kantine moet er komen in Bakhuizen! En die komt er ook. De huurder kan het echter 
financieel niet bolwerken. Daarom krijgt ook een aantal geïnterneerden tegen betaling 
onderdak in de woonschuit. Eind 1915 vertrekken de meeste Belgen uit Bakhuizen. 

Ze worden geconcentreerd op twee 
locaties in Rijs en Oudemirdum.  
Na het vertrek van de Belgen uit 
Bakhuizen wordt de zeetjalk te koop 
aangeboden, aldus een advertentie 
in het Nieuwsblad van Friesland 
van 7 december 1915). De tjalk 
wordt gekocht door Rimmer Lolles 
Hylkema die hem sloopt en de 
materialen gebruikt voor de bouw 
van een nieuwe woning ‘it Jounsrea’ 
aan de Murnserdyk in Mirns. 
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Het schilderij en zijn maker
Een paar dagen voor Open Monumentendag kwam Kees 
Bangma naar Bakhuizen om enkele voorbereidingen te 
treffen voor die dag waarop hij uitleg zou geven over de 
achtergronden van de wandschilderingen in Havenstraat 4. 

Toen hij het schilderij onder ogen kreeg, bleek hij de naam 
van de maker te kennen. Het schilderij is in de rechterhoek 
onderaan gesigneerd met de naam G.Gallez. Kees vertelde 
dat hij de naam al eerder was tegengekomen en wel op een 
servies dat versierd was met beelden uit de omgeving zoals 
de toren van Nijemirdum.
Kennelijk was de maker van het schilderij en het servies 
dezelfde. Dit servies is in bezit van een familie in Harich 
en stond bij hen op een dienblad dat was versierd met 
kerfsnede houtsnijwerk en aan de onderzijde gesigneerd 
met de naam P. Plenus. 
Na de geslaagde monumentendag met veel bezoekers zetten 
we samen met Kees alles nog eens op een rijtje en gingen na welke vragen het schilderij 
opriep. Wie was G. Gallez en zou hij ook betrokken zijn geweest bij de wandschilderingen? 
Zou er nog meer werk van hem bekend zijn? En wie was P. Plenus? 
Kees heeft door de research voor zijn boek “Ver van het Front?” een goed netwerk in 
België opgebouwd waardoor hij daar de vragen uit kon zetten. Al na enkele dagen kwam 
een antwoord van mevrouw Vera Bras van het Koninklijk Legermuseum in Brussel. Zij 
meldde dat zij het militaire dossier van de Belgische geniesoldaat Georges Gallez had 
gevonden. Hierin stond onder meer dat Gallez na de val van Antwerpen op 10 oktober 1914 
geïnterneerd werd in Nederland en dat hij tijdens zijn internering schilderles gaf aan zijn 
medegeïnterneerden. Hij kreeg 1 frank per dag betaald voor die les. Zijn echtgenote Flore 
Marie Pauline Winant reisde hem achterna en tot eind 1918 verbleven ze in Gaasterland. 
Op 13 januari werd in Rijs hun zoon Willy Prosper Alphonse geboren.
Een ander contact, Geert Stevens van de Heemkundekring Hamont-Achel in België 
meldde een dag later dat hij mogelijk een nazaat van Gallez had gevonden, die 

in Terneuzen woonde. Nadat 
Kees contact had gezocht bleek 
deze mevrouw inderdaad een 
kleindochter van Georges Gallez 
te zijn. 
Zij had haar grootvader niet 
persoonlijk gekend, maar wist 
uit overlevering dat hij bekend 
stond als ‘artiest’. Georges en 
zijn vrouw waren uitsluitend 

Franstalig en hun verblijf in 
Gaasterland was daardoor niet 
gemakkelijk geweest. Ze had 
geen foto’s van Georges of zijn 
echtgenote. Van een nicht had zij 
gehoord dat in het huis waar deze 
nicht was opgegroeid een groot schilderij hing 
“Soldaten in de loopgraven”. Geschilderd door ‘de vader van  
mijn vader’. Waar dat schilderij gebleven was, wist de nicht niet.
De kleindochter vertelde dat zij in het bezit was van een houten plank. Waarvan 
zij een foto toestuurde. Deze plank kwam uit Gaasterland en zou door Georges 
tijdens zijn verblijf daar zijn bewerkt met een zakmes. “Er zit volgens sommigen 
een Fries motief in” had ze gehoord. “Hij moet inderdaad wel een creatief mens 
geweest zijn, die kon tekenen, schilderen en beeldhouwen.”
Bij het Koninklijk Legermuseum in Brussel bestaat het vermoeden dat Gallez de 
wandschilderingen in Havenstraat 4 heeft gemaakt. Er zal nader onderzoek nodig zijn 

om dit te bevestigen want tot nu toe is 
hierop nog geen signatuur gevonden. 
In de beginjaren van de eerste 
wereldoorlog mochten de 
geïnterneerde Belgische soldaten 
geen betaald werk verrichten. 
Om de verveling tegen te gaan 
werden allerlei voorwerpen 

gemaakt, spelletjes gedaan, muziek– en toneelvoorstellingen gegeven en meerdere 
sportactiviteiten georganiseerd. Een Belgische officier genaamd Botman, die 
geïnterneerd was in Rijs, was één van de organisatoren van deze activiteiten. Botman 
was luitenant bij de carabiniers cyclistes die al vrij vroeg in de oorlog met 5 mannen 
bij een verkenningstocht op Nederlands grondgebied terecht was gekomen en via 
Alkmaar in Gaasterland geïnterneerd werd.  Tijdens zijn verblijf hier, heeft hij een 
serie foto’s gemaakt van het leven en de activiteiten van de Belgische geïnterneerden. 
De originelen hiervan zijn in bezit van de Heemkundekring Hamont-Achel. HWG 
heeft hiervan kopieën.  
Bij nadere bestudering ontdekten we in deze collectie een bijzondere foto, die veel 
puzzelstukjes in elkaar deed vallen. Het is de foto van een expositie van door geïnterneerden 
gemaakt materiaal. In augustus 1915 waren er namelijk al zoveel voorwerpen gemaakt dat 
de Belgen een tentoonstelling met verkoop konden organiseren. 
De teleurstelling was groot toen het de leiding van het interneringsdepot de tentoonstelling 
afgelaste vanwege een uitbraak van tyfus. Enkele creatieve Belgen leden hierdoor flinke 
schade. Sommigen hadden voor honderden guldens aan voorwerpen ingezonden, het geld 
om de voorwerpen te maken was soms geleend. Ook het organiserend comité leed meer 
dan 800 guldens schade, tenten waren gebouwd, consumpties besteld, programma’s en 
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Voorgenomen massa executie in Rijs in 1944

In onze vorige editie van fan Klif en Gaast maakten we melding van een voorgenomen 
massa-executie in Rijs en omgeving. De Gaasterlanders zouden teveel weten over de 
tactieken van de Duitse V2 Batterie… Gelukkig had Hauptmann Müller, commandant 
van Batterie 444, de order van generaal Kammler om 500 Gaasterlanders van het leven te 

beroven niet uitgevoerd. Dat we echt geluk hebben gehad 
dat de executie niet doorging blijkt uit het volgende: 
kort na het einde van de oorlog werden Amerikaanse 
militairen erop gewezen dat in het Arnsberger Wald in 
het Sauerland bij Warstein een massa executie had plaats 
gevonden. Ook hier had diezelfde ss generaal Hans 
Kammler opdracht gegeven om mensen te doden. In 
dit gebied waren veel dwangarbeiders die op de vlucht 
waren voor het oorlogsgeweld nadat bijv. hun kamp was 
gebombardeerd. Ze probeerden te overleven in de bossen 
en zochten naar voedsel, wat de Duitsers niet zinde 
omdat ze zorgden voor onrust in de omgeving. Dit was 
de reden om “de buitenlandse arbeiders te decimeren". 
Door zijn order zijn op 23 maart 1945 208 mensen 
geëxecuteerd. Voor een volledig verslag verwijzen we 
u naar het volgende webadres: https://de.wikipedia.org/
wiki/Massaker_im_Arnsberger_Wald

Fred Woltjer

kaartjes gedrukt en advertenties geplaatst. De depotleiding zegde toe dat zo snel mogelijk 
een nieuw moment werd gepland. En dat gebeurde in 1916, waarvan Botman de bijgaande 

foto maakte.
Daarmee krijgen beide mannen 
een gezicht. De foto is gemaakt 
op de vooravond van de geplande 
tentoonstelling en laat een groot 
deel van de voorwerpen, die te 
koop worden aangeboden, zien. 
Op een kunstig gedrapeerd kleed 

dat voor een tafel is gespannen, hangt een 
bord met namen van de “leermeesters” van de 
creativiteit die tot de kunstvoorwerpen op en boven de tafel hebben geleid. Midden op 
de tafel staat het door Gallez beschilderde servies op het dienblad bewerkt door Plenus. 
In het midden aan de wand hangt de plank die nu in bezit is van de kleindochter van 
Gillez. Links daarvan, 
nog zonder lijst, het 
schilderij van het 
kantineschip, waarmee 
dit verhaal begon.
En met die gezichten 
kunnen we ook een 
andere foto uit de 
collectie Botman een 
plek geven. Hierop zijn 
beide mannen te zien 
in hun atelier terwijl ze 
werken aan hun creaties.  

Henk de Kroon en Kees Bangma
Henk de Kroon is bij HWG coördinator van Werkgroep Dorpen en tevens lid van de 
werkgroep ‘Om it Heech hinne’ in Bakhuizen. Kees Bangma uit Dokkum is auteur van 
het boek “Ver van het Front? Friesland en de Friezen in de Eerste Wereldoorlog” dat 
in 2018 is verschenen. Hij is nu druk bezig met de voorbereiding van zijn boek over 
het interneringskamp Gaasterland. Hij komt graag in contact met mensen die mogelijk 
nog informatie hebben over Belgische militairen die hun interneringstijd in Gaasterland 
hebben doorgebracht of die iets weten over voorwerpen op de foto hierboven! Voor 
contact: cbangma@hotmail.com  of  henk@geschiedenisgaasterland.nl

Lang geleden, in de HWG-werkgroepenbijeenkomst van 23 september 2019, werd het 
initiatief genomen om in oktober 2020 op één dag en één plaats een Gaasterlandse 
Historiedag te organiseren. Een soort marktdag waarop bezoekers kennis konden 
maken met de mogelijkheden die er tegenwoordig zijn om onderzoeken te doen naar het 
verleden. Het doel was om bezoekers enthousiast te maken om zelf deel te nemen aan 
onderzoeken. Een werkgroep begon enthousiast met het maken van een draaiboek… En 
toen kwam Corona en lag alles stil. Van het organiseren van evenementen was dan ook 
geen sprake meer. Het draaiboek kwam op de plank te liggen.

Inmiddels is het 2022 en keert het normale leven langzaam terug. We kunnen er weer 
op uit. Er vinden evenementen plaats. En ook het draaiboek voor de Gaasterlandse 
Historiedag komt weer voor de dag. Besloten is aan te sluiten bij het UITfestival Fryske 
Marren dat op zaterdag 10 september 2022 onder meer in Balk wordt gehouden. De 
organisatie hiervan is in volle gang. Meer details worden in de komende maanden via 
de media bekend gemaakt. Houdt die dus in de gaten. En de naam van de Historiedag?  
Snypsnarensneon.
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De vlag is aan twee kanten beschilderd. Aan de ene kant staat de Hollandse maagd 
met vrijheidshoed afgebeeld. Zij steunt op het wapenschild van Gaasterland met 
daaronder op een draperie de tekst GAASTERLAND. Op de andere  kant is de maagd 
te zien steunend op een schild met het wapen van Friesland. Op de draperie staat de 
tekst VOOR VADERLAND EN VRIJHEID 1785. De maagd is in gezelschap van de 
Hollandse leeuw en allerlei wapenattributen: geschut, geweren, pieken, trommels en 
vaandels. De Patriottenvlag van Gaasterland is jarenlang bewaard op Slot Rijs. Daar 
woonde in de 81e eeuw aanvankelijk de familie De Ruyter de Wildt en later de familie 
Van Swinderen. Het historische attribuut is via de familie Van Swinderen eigendom 
geworden van de gemeente Gaasterlân-Sleat.

VOOR VADERLAND EN VRIJHEID

De Gaasterlandse Patriottenvlag uit 1785

Ooit hing de Gaasterlandse patriottenvlag in het Raadhuis in Balk. De vlag staat 
symbool voor de onvrede met het bewind van stadhouder Willem V van Oranje 
Nassau. Deze Willem stond tussen 1751 en 1795 aan het hoofd van de Republiek 
der Zeven Verenigde Nederlanden. Willem was een slapjanus, die de baantjes onder 
zijn vriendjes verdeelde, te veel wijn dronk en de staatszaken verwaarloosde. Zijn 
tegenstanders, die zich Patriotten noemden, riepen op tot burgerbewapening en stelden 
de vriendjespolitiek van de stadhouder aan de kaak. Zij hoopten uiteindelijk van Willem 
en zijn regentenkliek verlost te worden, o.a. door het oprichten van Patriottische 
vrijkorpsen. Die korpsen tooiden zich met een eigen vlag. 
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regelmatig ergens anders moesten gaan zitten. Aan 
de ander kant van de Luts - aan de Harichstersyde - 
werd aan het begin van de 18de eeuw een nieuwe kerk 
gebouwd, het Breahûs, en nadat die kerk in 1728 in 
gebruik was genomen is de Johannes de Doperkerk 
in 1729 afgebroken. De precieze ligging van het oude 
kerkgebouw is niet meer te achterhalen. Oude kaarten 
zijn niet gedetailleerd genoeg en op de kadastrale 
kaarten van omstreeks 1820 staat de plaats van het 
voormalige kerkje ook niet meer aangegeven. Men 
vermoedt dat de restanten van het fundament opgegaan 
zijn in de latere bebouwing, ongeveer op de plaats waar 
zich nu de aanbouw achter het Haske bevindt.
Traditioneel staat van ouds de toren aan de westkant 
van het kerkgebouw en het schip aan de oostkant, 
zoals dat bijvoorbeeld ook het geval is bij de kerk van 
Harich. Deze plaatsing van een kerkgebouw werd 
vooral toegepast als er voldoende ruimte was voor kerk en kerkhof en de ligging van de 
kerk niet ingepast hoefde te worden in bestaande bebouwing.

Eeuwenlang ging men hier ter kerke en begroef men er zijn doden. Vanaf het eind van 
de 15de eeuw tot in de eerste helft van de 19de eeuw is het kerkhof als begraafplaats 
gebruikt, ook nadat de kerk al in 1729 afgebroken werd. Met zekerheid weten we dat er 
in 1825 nog werd begraven, maar na 1850 werd het begraven binnen de bebouwde kom 
verboden. Na de sluiting van de begraafplaats moest men voor de ter aarde bestelling van 
de doden uitwijken naar de kerkhoven van Harich en van Wijckel. Uit de kerkregisters van 
de kerk in Harich is bekend dat vanaf het jaar 1825 de overledenen van een aantal Balkster 
families daar hun laatste rustplaats gevonden hebben. 

Bij de grote watersnoodramp van 1825 heeft het water in Balk zo hoog gestaan dat het hele 
voormalig kerkhof onder water stond. Aan de rand van het kerkhof stond een baarhuisje. 
Het verhaal gaat dat in dit stenen gebouwtje een kist met een overledene stond die ten 
gevolge van het hoge water is gaan drijven. Dit moet dan tussen 3 en 5 februari 1825 
gebeurd zijn, de datum van de stormvloed. Op 14 februari 1825 was het water gezakt, 
maar bij het begraven van ene Sjerp Piers de Groen was er nog duidelijk sprake van 
wateroverlast. Uit een brief van een familielid aan zijn vader: “Oom Sjerp is Maandag te 
Balk ter aarde besteld. Het graf was half vol water. Ik ben alleen ter begrafenis geweest.”
Dat de graven toen zeker te lijden hebben gehad onder het water werd ook bij de meest 
recente opgraving aangetoond. In een aantal graven werden de stoffelijke resten ‘verspoeld’ 
aangetroffen, dat wil zeggen dat de botten van de skeletten niet meer op de oorspronkelijke 
plaats aangetroffen werden in de grafkist (of wat daar nog van over was), maar dat ze 
onder invloed van het water naar éen kant binnen de ruimte van de kist waren verplaatst. 

Een oude begraafplaats onder het Haskeplein
het relaas van een bijzondere opgraving

Ook in Balk doet men met enige regelmaat aan dorpsvernieuwing. Bestaande gebouwen 
worden vervangen of krijgen een andere bestemming, pleinen gemoderniseerd, straten en 
wegen worden aangepast, waarbij er ook flink gegraven wordt ten behoeve van allerlei 
nutsvoorzieningen. Vanaf de laatste eeuwwisseling is de gemeente daarbij vaak actief 
geweest in de Dubbelstraat en rondom het Haskeplein.

Een stukje geschiedenis
In 1491 wordt er voor het eerst melding gemaakt van Balk. De eerste historische kaart 
waarop de bebouwing goed te onderscheiden is dateert van 1718. Op een latere kaart uit 
1849 is goed te zien dat de bebouwing van het dorp zich voornamelijk beperkte tot de 
huizen aan de weerszijden van de Luts en ophield langs de weg van Balk naar Wijckel 
ter hoogte van het huidige Haskeplein. Opvallend is dat het dorp nauwelijks gegroeid 
lijkt in anderhalve eeuw tijd. Op het linker kaartfragment staat de oude kerk aangegeven, 
rechts staat alleen de kaartaanduiding “voormalig kerkhof”, het kerkje is in 1849 allang 
afgebroken. 

De begraafplaats in historisch perspectief 
De eerste kerk in Balk was waarschijnlijk de Sint Johannes de Doperkerk. Het exacte 
bouwjaar van dit laatmiddeleeuwse kerkje is niet bekend maar de bouwstijl is van rond 
1500.  Na de reformatie van 1566 zal de naam gewijzigd zijn in Johannes de Doperkerk. 
We weten verder dat Balk in 1575 door de watergeuzen is geplunderd. De kerk zal daarbij 
niet gespaard zijn. De kerk stond achter de langs de Luts gebouwde eerste huizen van 
Balk en langs de weg van Balk naar Wijckel. De oudste en enig bekende afbeelding van 
dit kerkje is deze schets uit 1724 van de hand van Jacobus van Stellingwerf. Tegen die tijd 
had men al grote moeite om de kerk overeind te houden en men had grote problemen met 
het onderhoud van het gebouw. Het plaatsen van extra steunberen aan de buitenkant van 
het bouwwerk mocht niet meer baten en in de loop der tijd was het kerkje zo vervallen 
geraakt dat de kerkgangers het tijdens preek het letterlijk niet meer droog hielden en 

Kaartfragmenten van de Schotanuskaart uit 1718 (links) en uit de atlas van Eekhof (1849-1859) rechts 
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Deze graven bevonden zich voornamelijk aan de zuidoostkant van de begraafplaats, nu de 
kant van de supermarkt. Het is heel goed mogelijk dat de genoemde begrafenis een van de 
laatste bijzettingen is geweest op deze begraafplaats.

Wanneer na het opheffen van de begraafplaats precies de grafstenen van de begraafplaats 
zijn verwijderd is niet duidelijk. Kadastraal wordt de Grietenij Gaasterland in 1832 
aangegeven als eigenaar van het perceel van de begraafplaats, maar de toenmalige 
gemeente moet zeker al in 1827 eigenaar geweest zijn. In dat jaar plaatst de gemeente 
een bericht in de krant, waarbij onder meer het kappen van een aantal forse bomen op het 
voormalige kerkhof wordt aanbesteed.

Ook uit afbeeldingen uit die tijd is duidelijk dat de begraafplaats altijd omzoomd is geweest 
door grote bomen. Rondom en misschien ook wel op een deel van de begraafplaats werd 
wekelijks een veemarkt gehouden. Bovendien was daar ruimte voor de jaarlijkse kermis. In 
1851 is er sprake van een aanbesteding door de gemeente voor het bestraten van een slecht 
onderhouden pad langs de begraafplaats en het “bevloeren van de Koemarkt met balsteen”, 
een verbetering aan de infrastructuur waarop men best trots is getuige een krantenbericht 
van een jaar later, waarin  Burgemeester en wethouders van Gaasterland aankondigen 
dat de kermis op 23 augustus begint en dat de wekelijke paarden- en beestenmarkten  op 

woensdag worden gehouden 
en dat: “bij dezen het publiek 
(eraan wordt) herinnerd, dat in 
het jaar 1851 de Koemarkt te 
Balk aanmerkelijk verbeterd 
en tot groot gerief der koopers 
en verkoopers ingerigt is”. 
Direct grenzend aan het perceel 
van de begraafplaats stond 
(aan de huidige Dubbelstraat) 
de schoolmeesterswoning, 
met achter de woning een 
klein gebouwtje waarin zich 
twee lokalen moeten hebben 

Dubbelstraat vanaf de kant van het Raadhuis, achteraan de hoge 
bomen langs het voormalige kerkhof

Bron: Leeuwarder Courant 

Een foto van omstreeks 1950 
genomen vanaf de Dubbelstraat. 
Alle bomen zijn inmiddels 
gekapt. Links de openbare lagere 
school, daarnaast de houten 
schuur van een timmerman en 
rechts daarvan het baarhok van 
gemeente Gaasterland. Op de 
hoek de al eerder genoemde 
schoolmeesterwoning. 

Dit schoolgebouw is later 
vervangen door de nieuwbouw 
van wat nu ‘t Haske is (1931).

De Dubbelstraat ter hoogte van het schoolplein rond 1910 (tussen 1900 en 1916). Links de bomen van 
het schoolplein en daarachter verscholen het schoolmeestershuis
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bevonden. Dit was de plek waar 
meester Twerda jarenlang actief 
is geweest. De school werd in de 
loop de jaren uitgebreid, men ging 
van twee naar vier klaslokalen. In 
1860 werd een nieuw schoolgebouw 
neergezet. Op bladzijde 21 staat een 
foto van vermoedelijk omstreeks 
1920. Opvallend zijn de hardstenen 
stoeppalen die de contouren van 
voormalige begraafplaats markeren.

Opvallend is dat de gemeente nog heel 
lang het baarhuisje op de voormalige 
begraafplaats heeft gehandhaafd.  Pas in 1969 is de bebouwing aan die kant van het 
Haskeplein gesloopt. Mogelijk is het bakstenen fundament dat bij de huidige opgraving 
gevonden een restant van dit baarhuisje. In 1969 is alle bebouwing vanaf het raadhuis aan 
de even zijde van de Dubbelstraat gesloopt. Evenzo het woonhuis dat zich nog aan de 
andere kant van het plein tegenover het garagebedrijf van Van der Heide bevond.
Na 1970 is het Haskeplein met daaronder dus nog steeds de restanten van de begraafplaats 
herhaalde malen opnieuw ingericht: parkeerplaatsen werden aangelegd, bomen geplant 
en weer weggehaald, bestrating vernieuwd en nogmaals vernieuwd, sleuven voor 
nutsleidingen en riolering gegraven en verplaatst, alles om het Haskeplein tot een fraai en 
praktisch hart van Balk te maken.  Ook de bebouwing rond het plein werd aangepast en 
gemoderniseerd. Vanaf 1972 verloor het gebouw van het Haske 
zijn functie als school, waarmee ook de speelplaats die toen nog 
op het plein was kwam te vervallen. En uit die tijd dateren 
ook het bankgebouw en het notariskantoor aan de noord 
en westkant van het plein. 
In de daaropvolgende veertig jaar is er nog 
regelmatig het een en ander aan het plein zelf 

Kadastrale kaart van 1887 met de contouren van de 
voormalige begraafplaats (nr.  398)

veranderd. Langs en op het plein 
werden weer bomen geplant, 
waaronder nog de koningslinde 
ter gelegenheid van de kroning 
van koning Willem Alexander 
in 2013. Bomen werden te groot 
en moesten weer verwijderd 
worden. Onder de bestrating 
werden kabels aangelegd en weer 
vervangen, maar kennelijk alles 
zonder in de problemen te komen 
met de restanten van de oude 
begraafplaats.

In 2018 is men opnieuw toe aan de nodige aanpassingen op het plein. Er zijn 
verbeteringen nodig aan de infrastructuur voor de nutsvoorzieningen, met name voor 
het nieuwe riool zal een diepere sleuf gegraven moeten worden die over de hele lengte 
van de voormalige begraafplaats komt te liggen. Tegelijkertijd zullen ook het wegtracé 
en de bestrating opnieuw aangepast worden en parkeerplaatsen opnieuw ingedeeld.
Ter voorbereiding is dan in de herfst van 2018 al het nodige vooronderzoek verricht, 
maar dit betreft hoofdzakelijk bureau-onderzoek. Bij een eerste onderzoek ter plekke is 
dan nog niet duidelijk dat men voor het nieuwe riool midden door een oude begraafplaats 
zal moeten graven. Pas na de aanbesteding van het grondwerk en tijdens de uitvoering 
van de eerste graafwerkzaamheden wordt duidelijk 
dat hierbij de restanten van de begraafplaats wel 
erg dicht onder het oppervlak liggen en doorgraven 
moeten worden en dan is meer archeologisch 
onderzoek verplicht. Men is botweg verrast als bij 
het eerste graafwerk ter hoogte van het voormalige 
bankgebouw aan de rand van het Haskeplein en de 
Dubbelstraat een gaaf skelet aan het licht komt.
 
Inmiddels is in oktober 2018 al de aanleg van de bestrating in volle gang. De 
Dubbelstraat is grotendeels afgesloten voor alle verkeer en alleen langs de bebouwing 
aan de kant van het Haske loopt nog een smal voetpad, afgeschermd met hekken van 
de rest van de “bouwput”.Heel vervelend voor de aannemers ter plekke, maar een groot 
deel van het werk moet toch stilgelegd worden voor het archeologisch onderzoek. Er wordt 
dan besloten om zo snel mogelijk een vlakdekkende opgraving (tot een diepte van 80 cm 
onder het maaiveld) te laten verrichten op het gedeelte dat tot de nieuwe parkeerplaats zal 
gaan behoren - dit betreft overigens maar een deel van de oude begraafplaats – en voor de 
sleuf van het nieuwe riool die in de lengterichting over het plein komt te liggen zal men 
nog dieper moeten uitgraven.

Aanblik van het plein in 2016. Er werd volop gespeeld, 
geparkeerd, markt en kermis gehouden. Daarbij zullen maar 
weinig gebruikers en bezoekers geweten of zich gerealiseerd 
hebben dat onder hun voeten nog een groot aantal graven 
lagen met daarin het gebeente van oude Balksters.
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De uitvoering van de opgraving en het daaropvolgende onderzoek komt in handen van 
Sweco, dat samen met ADC Archeoprojecten en Crina ook de bevindingen zal rapporteren 
aan de gemeente DFM. Voor de opgraving zelf krijgt Sweco maximaal 10 werkdagen 
de tijd. Een urgente haastklus dus, waarvoor Sweco toch twee zeer gespecialiseerde 
archeologen in weet te zetten, aangevuld met twee archeologen ‘in opleiding’. Dan is 
het fijn dat er ook nog een beroep gedaan kan worden op amateurarcheologen die als 
vrijwilliger een handje kunnen helpen!
‘Ik zelf heb er toch wel even hard over na moeten denken. Wil ik dit wel? Het zou voor 
mij de eerst keer zijn dat ik iets te maken krijg met archeologisch graafwerk op een 
begraafplaats en geconfronteerd ga worden met menselijke resten. Ik wilde er natuurlijk 
geen nachtmerries van krijgen en daarbij was het eerlijk gezegd ook niet bevorderlijk dat 
het inmiddels tegen Halloween liep…. Het bekijken van de foto van het opgegraven skelet 
en een telefonisch gesprekje met de dienstdoende archeoloog hebben me echter al snel 
overtuigd: dit ga ik gewoon doen! Ik meld me aan voor de volle duur van het graafwerk.
Als dan op de tweede of derde dag blijkt dat ook oude bekenden een dag mee zullen helpen 
met het opgraven – ik noem Johan Groenewoud en Wytze Stellingwerf met twee vrienden– 
kan de pret helemaal niet meer op. Zo wordt het toch nog gezellig in de kuil. Overigens, 
alle lof voor de mensen van Sweco die bij het veldwerk betrokken waren! Zeer respectvol 
– het betreft toch het omgaan met menselijke resten – en zeer informatief en leerzaam voor 
de vrijwilligers die hier toch geen van allen ervaring mee hadden.’ 

Beperkte tijd dus voor het veldwerk, met een beperkte hoeveelheid mankracht. De 
goede organisatie van de werkzaamheden, de deskundigheid en het enthousiasme van de 
deelnemende mensen maakten echter 
dat de klus ruim binnen de gesteld tijd 
geklaard kon worden. Geen haastwerk, 
zorgvuldig en efficiënt werken en 
daarnaast toch voldoende tijd nemen 
voor voorlichting van belangstellend 
publiek maakte deze opgraving in de 
openbaarheid midden in het dorp tot 
een groot succes. Een fraai filmpje 
van de opgraving is op internet te 
vinden via de volgende link: https://
fb.watch/9hiJvTmSI9/

Kijkmiddag
Op de eerste dag was er nog de overweging om het langslopende publiek, waaronder 
ook jonge schoolkinderen, af te schermen van de werkzaamheden door het ophangen 
van zeilen aan het hekwerk van het voetpad. Echter de reactie van de mensen was 
heel positief en belangstellend. Wat men te zien kreeg van de uitgegraven skeletten 

vond men kennelijk niet eng 
of vervelend om te zien. Voor 
de opgraving zelf werd na het 
weghalen van de bestrating 
eerst de bovenste laag 
opvul-zand met de bulldozer 
afgegraven en verwijderd. 
Bij het verschijnen van het 
eerste botmateriaal werd de 
bulldozer vervolgens ingezet 
om telkens laagjes van 5 centimeter af te schrapen, totdat de eerste schedels in zicht 
kwamen. Bij een normale begraving vormt kennelijk de schedel het hoogste punt van 
een skelet. Opvallend was dat de resten van de lichamen min of meer op hetzelfde 
niveau lagen. Hier hadden we te maken met de bovenste laag van de begraafplaats, 
dus met begravingen en bijzettingen van overledenen uit eenzelfde tijdsbestek. Dit is 
van belang voor de conclusies die uit zo’n opgraving getrokken kunnen worden.
Na het vinden van de bovenkant van de schedel werd vervolgens zo goed mogelijk de 
rest van het skelet gelokaliseerd en vrij gelegd. Daarbij helpt het te weten dat de dijbenen 
het zwaarste en het stevigste bot in het menselijk lichaam zijn. En bij traditionele 
begravingen liggen de mensen gewoonlijk met het hoofd naar het westen en de voeten 
naar het oosten. Dan is het een kwestie van weghalen van het omringende zand om 
zoveel mogelijk botten en botjes in het zicht te brengen zonder daarbij de beenderen te 
beschadigen, als ware het “beeldhouwwerk”. Heel kleine en fijne botjes, zoals die van 
handen, vinger- en teenkootjes, waren vaak niet te vinden, vergaan of zo broos dat ze 
bij het uitgraven al volledig verpulverd uiteen vielen. Daarbij hielp ook niet dat vrijwel 
iedereen met de handen op de borst gevouwen begraven was, en de botjes van de handen 
tussen die van de borstkas terug gevonden moesten worden.

Heel opvallend was dat er - naast 
het botmateriaal - zo bijzonder 
weinig terug gevonden werd: van 
de kisten was maar in een enkel 
geval iets herkenbaar, van kleding 
werd niets teruggevonden, maar 
ook van de weke delen van het 
lichaam was totaal niets meer 
herkenbaar. Alles volkomen 
vergaan en letterlijk  “tot stof 
wedergekeerd”. Alleen een 
wittige vertekening in het zand 
rond de bodem van de kist wees 
op iets wat ooit geweest is.

Ook vrijwilligers aan het werk

Drie graven naast elkaar, bij het voorste skelet ontbreken de 
onderbenen door een eerdere verstoring van de bodem door 
graafwerk



26 fan Klif en Gaast, uitgave 2022 - 1                          27

Nauwelijks resten van hout van kisten dus, wel (spaarzaam) beslag en de nagels die door 
verroesten zeker drie keer de normale omvang hadden aangenomen. De ligging van die 
spijkers in de grond was trouwens een goede aanwijzing van de oorspronkelijke positie 
van de doodskist en daarmee van het op te graven skelet.
Schedels waren veelal compleet, maar bleken uiterst kwetsbaar. Afgezien van de 
beschadiging die de bulldozer vaak had aangebracht bij het afschrapen van de bovenlaag, 
zag het er wel zo uit zoals je je een schedel voorstelt, al ontbraken vaak de onderkaak en 
grote delen van het gebit.
Van eventuele sieraden is niets terug gevonden, al bleek later bij onderzoek dat er op 
de onderkaak van twee vrouwen een blauwgroene verkleuring te zien was die mogelijk 
veroorzaakt is door een sluitspeld op de lijkwade. Mogelijk zijn een paar van de lichamen 
gewikkeld geweest en dan zonder kist begraven. Dit is af te leiden uit de positie van de 
benen, bij een gewikkeld lichaam liggen de knieën strak tegen elkaar, bij een normale 
begraving in een kist liggen de benen parallel en is er ruimte tussen de kniegewrichten.
Ook van eventuele zaken die bij de begraving meegegeven werden is vrijwel niets terug 
gevonden, op één klein glazen flesje na dat aangetroffen werd ter hoogte van de knieholte 
van een jongetje van ongeveer 10 jaar oud. Men neemt aan dat dit voorwerpje per ongeluk 
in de kleding van het kind is achtergebleven.
Verder niets dat eventueel zou kunnen helpen bij de datering van de begravingen. Ook 
tussen de graven niet; enkele scherfjes van gebruiksaardewerk, waaronder een stukje 
rand van iets wat herkend werd als een oude vuurstolp. De metaaldetector die telkens 
gehanteerd werd na het wegschrapen van een volgend laagje zand leverde alleen wat 
kleine muntjes (2 oordjes en 1 duit) en wat andere metalen fragmenten waaronder enkele 
spelden en delen van het beslag van de grafkisten.
Grafstenen en zerken waren al lang geleden grondig verwijderd. Een enkele natuurstenen 
plaat (van ca 1m x 1m) met onleesbare inscriptie werd in de ondergrond aangetroffen, een 
stuk steen dat waarschijnlijk hergebruikt is als fundament voor een later graf, getuige de 
over de rand van de steen doorlopende tekst, die verder te verweerd was om te kunnen 
lezen.

In totaal werden er in deze eerste laag 89 skeletten gelokaliseerd en bloot gelegd. 
Vervolgens werd er nog voor de aanleg van het nieuwe riool een diepere geul uitgegraven 
(tot ca. 150 cm onder het maaiveld), waarin nog eens 39 skeletten aangetroffen werden.
Waarmee ook aangetoond werd dat zoals te doen gebruikelijk voor dit soort 
begraafplaatsen inderdaad gestapeld begraven werd. Raakte de begraafplaats in 
de loop van de tijd vol dan begon men eenvoudigweg aan een nieuwe laag graven 
bovenop de oude graven, waarmee zo’n begraafplaats in de tijd geleidelijk ook steeds 
hoger kwam te liggen. 
Bovendien toont hetgeen aangetroffen werd aan dat het hier gaat om een ‘goede’ 
begraafplaats, d.w.z. een begraafplaats in een zandige omgeving met voldoende 
afwatering, zodat de ontbinding ook zo goed en voorspoedig mogelijk kan verlopen 
zonder achterlating van halfvergane resten.

Nadat alle gevonden skeletten ingemeten waren en gefotografeerd, werden - zonder veel 
ceremonieel - de botten uit de bovenste laag opgenomen en per individu in een grote 
plastic zak gedaan voor verder onderzoek in het laboratorium. De lichamen uit de diepere 
laag van de sleuf voor het riool werden daarbij niet meegenomen. Hierdoor is het mogelijk 
om een soort van historisch bevolkingsonderzoek uit te voeren: alle individuen zijn in 
een beperkte tijd in een beperkt gebied (Balk) overleden. Koppeling aan registratie in 
historische documenten, zoals de door de kerk bijgehouden DTB-boeken (waarmee 
gegevens van doop-trouwen-begraven werden bijgehouden) is niet mogelijk. Daarin 
staat wel vermeld wanneer iemand kwam te overlijden en waar hij of zij begraven werd, 
maar de exacte plek op een begraafplaats is meestal niet bekend. De burgerlijke stand 
is ingevoerd na de Franse tijd en ook daarmee is niet te herleiden waar iemand precies 
begraven werd. De sinds die tijd met enige regelmaat georganiseerde volkstellingen geven 
naast herkomst alleen gezinssamenstellingen en woonplaats weer. Zodra oude grafstenen 
van graven verwijderd worden wordt men redelijk anoniem.

Een van de begraven personen moet echter in haar tijd 
bij leven heel herkenbaar zijn geweest. Dit was een 
vrouw met een forse vergroeiing. Door scheefgroei aan 
de bovenste rugwervels (scoliose) moet zij in haar tijd 
een opvallende verschijning geweest zijn, zij moet een 
enorme bochel hebben gehad. 
Direct onder de skeletten werden twee grondmonsters 
genomen, één ter hoogte van de ingewanden en 

Alle gevonden skeletten op 
de kaart. In het midden de 
dieper uitgegraven rioolsluif. 
Het is duidelijk dat nu 

maar een deel van de 
voormalig begraafplaats 
opgegraven is

Skelet van een vrouw met een bochel
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één onder het hoofd als referentie. Daarmee hoopt men in het laboratorium te kunnen 
aantonen of mensen (darm-)parasieten hebben gehad. Het is echter niet mogelijk om 
hiermee te bevestigen dat er sprake was van oversterfte door een epidemie: de cholera- en 
tyfusepidemieën van die tijd waren berucht.
Nadat alle botresten uitvoerig gemeten en gefotografeerd waren en vervolgens afgevoerd 
voor verder onderzoek werd het hele afgegraven gedeelte van de begraafplaats afgedekt 
met worteldoek. Daarmee was de eigenlijke opgraving op het Haskeplein afgerond. De 
afgegraven grond van de bovenlaag zou weer terug gebracht worden, waarna de aanleg en 
de bestrating verder afgemaakt konden worden.

En toen was het wachten - heel lang wachten! - op de resultaten van het 
laboratoriumonderzoek en de rapportage. Uiteindelijk kwam het eindrapport van 
Sweco pas in december 2021 bij de gemeente binnen. Een samenvatting van de 
resultaten werd vervolgens door de gemeente De Fryske Marren openbaar gemaakt 
en met de bevolking gedeeld via een informatiebijlage bij de gemeentekrant. Het 
volledige rapport is online te vinden op de website van de gemeente en is daarvan te 
downloaden. Het rapport is mede dankzij een uitgebreide samenvatting ook voor een 
geïnteresseerde leek zeer goed leesbaar.

Een historisch mini-bevolkingsonderzoek
Van de bijna 100 skeletten die tijdens de opgraving werden aangetroffen zijn er 62 
uitgegraven en daarvan zijn de 48 best bewaarde skeletten verder in het laboratorium 
onderzocht. Dit zijn allemaal skeletten uit de bovenste laag van de begraafplaats en dus 
van mensen die rond het begin van de 19de eeuw zijn overleden. Het aantal opgegraven 
en geborgen skeletten is krap aan voldoende om daar een ‘bevolkingsonderzoek’ 
op los te laten. In het laboratorium werden de skeletten stuk voor stuk onderzocht. 
Daarbij werden niet alleen geslacht en leeftijd zo goed mogelijk bepaald, maar werd 
ook gekeken naar een mogelijke doodsoorzaak en naar geheelde botbreuken en andere 
kwetsuren die in de loop van het leven zijn opgelopen en die sporen op het gebeente 
hebben achtergelaten.

De totale samenstelling was wel in overeenstemming met wat je bij een dorpsbevolking 
van omstreeks 1800-1825 mag verwachten. De aantallen kloppen wel globaal met de 
registratie van overlijdens die o.a. in kerkregisters vermeld staan. Ook komen de verdeling 
in leeftijd en geslacht bijvoorbeeld overeen met een soortgelijk onderzoek betreffende een 
begraafplaats onder een markt in Kortrijk. Hieruit is geen aanwijzing te vinden voor een 
plotselinge ramp, zoals een cholera- of tyfusepidemie, zoals mogelijk verwacht werd…
Wel opvallend waren de aanwijzingen voor een hoog percentage van longkanker als 
doodsoorzaak. Hier zal ongetwijfeld het veelvuldig gebruik van tabak (roken!), maar ook 
het stoken van turf en het slechte binnenhuisklimaat in het algemeen aan ten grondslag 
hebben gelegen. Onder de pijprokers konden een paar mensen met zogenaamde 
rokersgaten in het gebit gevonden worden, waaronder één vrouw.
Bijzonder was het voorkomen van de vorm van longkanker die veroorzaakt werd door 
asbest. Maar liefst drie van de volwassen mannen vertoonden sporen van asbest in de 
ribbenkast en bij een werd zelfs een grote hoeveelheid asbest in het tandsteen aangetroffen. 
Dit wijst op een langdurige blootstelling aan asbest, mogelijk in de werkomgeving. Men 
denkt daarbij dan al gauw aan weverijen, waar asbesthoudend garen verwerkt werd om 
stoffen brandwerend te maken. In en om Balk zijn echter uit die tijd geen ambachtelijke 
weverijen bekend, wel staan in een later gehouden volkstelling (ca. 1830) bij de beroepen 
van de ondervraagden één wever en drie weversknechten vermeld. Daarnaast werd 
asbestkoord al van oudsher gebruikt als brandwerend en hittebestendig materiaal in 
pakkingen en voor afdichtingen van bijvoorbeeld rookkanalen. In het huishouden kwam 
asbest voor in de vorm van sudderplaatjes.

Tijdens de analyse van de skeletten zijn relatief veel traumata en stressfactoren 
aangetroffen, veel infecties en longaandoeningen en veel degeneratieve 
gewrichtsaandoeningen. Dit toont aan dat de bevolking van Balk rond het begin 
van de 19e eeuw bestond uit mensen die zwaar lichamelijk werk uitvoerden en 
dat er ook sprake was van behoorlijke luchtvervuiling.  De mensen waren niet 
arm en hadden de beschikking over voldoende levensmiddelen.

Uit het eindrapport: Tot slot nog antwoord op enkele vragen die gesteld werden door het 
publiek tijdens de opgraving en bij de kijkmiddag tegen het eind van het veldwerk, vragen 
waarop toen niet direct antwoord is gegeven: 
Hier liggen toch oude Balksters die nu opgegraven worden, misschien wel een van onze 
voorouders. Is er dan geen DNA-onderzoek mogelijk? 
Verwantschapsonderzoek via het DNA in de skeletten werkt niet! Het is goed om je te 
realiseren dat er waarschijnlijk wel 5 of 6 generaties liggen tussen de (bejaarde) mensen 
van nu en hun voorouders van meer dan twee eeuwen geleden. Met elke volgende 
generatie raakt het DNA als het ware verdund: immers na 6 generaties heb je al te maken 
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Werkgroepen

Verschillende werkgroepen verdiepen zich in de Gaasterlandse geschiedenis.  
Er is heel veel uit te zoeken. Het HWG beheert de omvangrijke collectie van 
 Informatiecentrum Mar en Klif op het gebied van (cultuur)historie. Hieronder een 
overzicht van de werkgroepen met de namen, telefoonnummers en e-mail-adressen 
van de coördinatoren. Donateurs die willen meedoen, kunnen zich bij hen aanmelden. 

Inventarisatie en Documentatie Fred Woltjer 
 (0514-571281)  
fwoltjer@hotmail.com 

 
Beeldmateriaal en Publicaties Sietske Dijkstra  

(06 - 46866926) 
stichtinghwg@gmail.com

Dorpen en gehuchten Henk de Kroon
 (06-27064569)
 henk@geschiedenisgaasterland.nl

Landbouw  Jan Bakker  
(06-51326159)  
janbakker9961@outlook.com  

Kunst en Cultuur Bram de Smit 
 (0514 - 603918)
 smit-wassenaar@kpnplanet.nl 

Archeologie Joke Venekamp
 (0514-605245)
 j.c.venekamp@hetnet.nl

Tentoonstellingen Johan Groenewoud 
 (0514 - 604327)
 info@langsdeluts.nl

De oplossing van puzzel nummer 10 in onze vorige editie was Kerstboodschap.
Uit de goede oplossingen werd die van Yde Jan van de Lageweg getrokken. 

Hij heeft inmiddels zijn prijs ontvangen.

met 64 directe voorouders. Zelfs als je zou weten welk skelet precies afkomstig moet 
zijn van een van je voorouders (bijvoorbeeld door vermelding op een grafsteen) is het 
bewijzen van verwantschap tussen jou en die persoon niet meer mogelijk. Deze vorm van 
verwantschapsonderzoek lukt alleen bij directe familie van je eigen generatie, bij ouders 
en een enkele keer bij grootouders. 
Wat gebeurt er nu verder met de botten? 
Een goede vraag! De skeletten zijn uitgebreid in het laboratorium onderzocht en zullen 
na afronden van het onderzoek in principe aan de opdrachtgever, de gemeente De Fryske 
Marren, worden terug gegeven. Desgevraagd deelt de gemeente mee dat er geen plannen 
zijn voor herbegraven. Dit betekent dat de resten waarschijnlijk - net zoals het geval is bij 
het ruimen van een normaal graf - anoniem terechtkomen op de algemene begraafplaats 
van Balk. Ter nagedachtenis van deze oude Balksters heeft de gemeente wel een tegel 
aan de rand van het opgegraven gedeelte van het voormalige kerkhof laten aanbrengen 
met daarop een QR-code die met een smartphone uit te lezen is en zo toegang geeft tot de 
informatie omtrent deze opgraving.

Joke Venekamp

Referenties en verwijzingen:
Het onderzoek werd uitgevoerd door drie instanties: onderzoeks- en adviesbureau Sweco,  
contact voor dit archeologische project: Hilde Boon, ADC Archeoprojecten (Michael Bot) 
en Crina Fysische Antropologie (April Pijpelink). Contact bij de gemeente DFM: Fiona 
Carpentier, projectleider ruimtelijke ontwikkeling

De kaartjes zijn afkomstig uit de kaartcollectie van Tresoar: Atlas 1718 Schotanus: 
grietenij Gaasterland en de Atlas Eekhoff 1849-1859: gemeente Gaasterland

Een zeer uitgebreide verzameling foto’s en krantenknipsels die een fraai historisch beeld 
geven van het plein en zijn omgeving is te vinden op de website van Johan Groenewoud: 
https://www.langsdeluts.nl/ . Zoek daar onder Dubbelstraat 36-38. De meeste van de 
hierboven getoonde foto’s en knipsels zijn afkomstig van deze site en hier zonder verdere 
bronvermelding overgenomen
Foto’s van de opgraving zelf komen van diverse bronnen (zonder vermelding)
Het volledige eindrapport is te vinden en te downloaden van de website van de gemeente, 
onder de naam: ‘211018- def archeologische rapport NL21-648800269-7441.pdf”. Dit 
rapport wordt binnenkort gepubliceerd op de website van het HWG.
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